
Oświadczenie złożone 

przez senatora Jerzego Wcisłę 

na 18. posiedzeniu Senatu 

w dniu 3 grudnia 2020 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra obrony narodowej Mariusza Błaszczaka 

Szanowny Panie Ministrze! 

18 sierpnia 2020 r. w oświadczeniu zadałem panu 7 konkretnych pytań dotyczących Podkomisji do spraw 

Ponownego Zbadania Wypadku Lotniczego. Ponieważ nie otrzymałem żadnej odpowiedzi, 28 października 

ponowiłem te same pytania. 5 listopada – czyli po 79 dniach – otrzymałem wreszcie odpowiedź. Niestety, nie 

jest to odpowiedź na żadne z 7 pytań, które Panu Ministrowi zadałem. W związku z tym poniżej przypomi-

nam pytania i proszę o odpowiedzi. 

1. Czym zajmuje się Podkomisja do spraw Ponownego Zbadania Wypadku Lotniczego, skoro ostatnia in-

formacja na stronie podkomisji jest z 10 września 2018 r., a ostatnia informacja o działalności podkomisji – 

z 8 czerwca 2018 r.? Czy mogę otrzymać informację (raport, sprawozdanie) o pracach podkomisji w latach 

2019 i 2020? 

2. Informacja z 8 czerwca 2018 r. mówi, że „liczne części samolotu, a także ciało przynajmniej jednej 

ofiary (…) wykazały obecność materiałów wybuchowych”. Gdzie są dostępne analizy i wyniki badań, które 

są podstawą takich sformułowań? Czy są one dostępne do zweryfikowania przez niezależne instytucje ba-

dawcze i naukowe? 

3. Jakim budżetem dysponowała podkomisja w latach 2018 i 2019 i jak te pieniądze zostały rozliczone? 

Czy takie sprawozdanie finansowe mogę otrzymać? 

4. Budżet podkomisji na 2020 r. wynosi ok. 3 milionów zł. Na jakie cele te środki mają być wydane? Czy 

mogę otrzymać preliminarz budżetowy podkomisji na 2020 r.? 

5. Dlaczego do tej pory nie ogłoszono wyników badań próbek pobranych podczas sekcji zwłok ofiar kata-

strofy smoleńskiej, mimo że wyniki badań już dawno dotarły z zagranicznych laboratoriów do Prokuratury 

Krajowej? Przypomnę, że ekshumacje zwłok i badania podjęto przede wszystkim po to, by określić, czy na 

pokładzie samolotu doszło do wybuchu bombowego. 

6. Jakie działania podjął polski rząd po 2015 r. w celu odzyskania wraku samolotu znajdującego się 

w Smoleńsku? 

7. Niemal dokładnie 3 lata temu z trybuny Senatu RP pytałem o publicznie stawiane zarzuty niejasnych 

powiązań Antoniego Macierewicza ze stroną rosyjską, w tym ze służbami GRU, z sugestią, by Antoni Macie-

rewicz został odsunięty od wszelkich funkcji do czasu wyjaśnienia zarzutów. Otrzymałem odpowiedź, że 

przygotowywany jest proces wobec dziennikarza publikującego te oskarżenia. Dziennikarz nigdy nie stanął 

przed sądem, co uwiarygadnia zarzuty stawiane Antoniemu Macierewiczowi. W związku z tym pytam, czy, 

a jeśli tak, to na jakiej podstawie, oczyszczono Antoniego Macierewicza z zarzutów. 

Z poważaniem 

Jerzy Wcisła 


